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Abstract of thesis 

 

 GC MCدراسة محتوى الاحماض الدهنية في زيوت بعض الاسماك في بيئتين مختلفتين باستخدام تقنية 

تم ثلاث انواع من الاسماك النيرية , اجريت ىذه الدراسة لبيان محتوى الاحماض الدىنية لثلاث انواع من الاسماك البحرية و  الخلاصة:
قدرت الأحماض الدىنية بإستخدام كرماتوكرافي الغاز المتصل بمطياف , و ضويـب العـلمذيبااستخـلاص الزيت بطريقة الإستخلاص 

% , 40-23%, 45-25بحدود  خلال فصل الشتاء,الربيع, الصيف والخريف  SFAمشبعةالحماض الدىنية لاونسبة االكتمة,وكان محتوى 
-40% , 15-40بحدود  MUSA% عمى التوالي ونسبة احماض دىنية غير مشبعة احادية الآصرة المزدوجة %40-30 , 15-45
 , % 10-35بحدود  اما نسبة الاحماض الدىنية غير المشبعة المتعددة الاصرة المزدوجةعمى التوالي % 27-46 و% %18-45 , 22
بين الاحماض الدىنية خلال فصول اعمى نسبة   C16:0 عمى التوالي.احتل حامض البالمتيك%  20-42 % و 17-44, %  45-13

كذلك تم دراسة الاحماض الدىنية غير الشائعة .السنة عدا فصل الخريف إذ كان حامض الاوكتاديكانويك اعمى نسبة لو بين الاحماض 
اعمى نسبة بين الاحماض الدىنية في  Octadecenoic acid-8الدىني  للاسماك المدروسة خلال الفصول الاربعة وقد حاز الحامض

 EPA 3-ايضا درست انواع الاوميكا .اعمى نسبة لو Heptadecanoic acidجميع الفصول عدا فصل الشتاء اذ حقق الحامض الدىني 
% ويمييا 30.99مرتفعة في فصل الشتاء اذ بمغت نسبتيا  EPAكانت نسبة للانواع السمكية المدروسو خلال الفصول الاربعة إذ DHA و

فكانت نسبتيا متقاربو خلال الفصول الاربعة اذ حقق فصل  DHA 3-% , اما النوع الثاني للاوميكا30.42فصل الصيف اذ كانت 
 . %25.06%  وادنى نسبة كانت في فصل الخريف 36.71الصيف اعمى نسبة ليا وىي 

 

Study Fatty acid content in oils of some fishes for different environments using Gas 

chromatography–Mass Spectrometry (GC –MS) Tecnnology 

This study was conducted to demonstrate the fatty acid content of three species of marine fish and three species of 

fish river The oil extracted by organic solvent, and the fatty acids estimated using the gas chromatography-mass 

spectrometry (calculated on the total amount of the fatty acids), the content and the percentage of saturated fatty acids 

(SFA) during winter, spring, summer and autumn  25-45%, 23-40%, 15-45%, 40-30% respectively, and the 

proportion of unilateral unsaturated fatty acids double bond MUSA 40-15%, 40-22%, 18-45% and 46-27%, 

respectively, and the proportion of fatty acids multi-unsaturated double bond 35-10%, 45-13%,17-44% and 42-20%, 

respectively .the palmitic acid C16:0 occupied the highest proportion among the fatty acids during the seasons of the 

year except autumn, where was the palmitoleic acid the highest one among the acids. The uncommon fatty acids 

studied also during the four seasons and8-Octadecenoic acid has won the highest one among all the fatty acids in the 

seasons except winter, which saw Heptadecanoic acid has the highest rate. The types of omega-3 DHA and EPA 

examined also for the studied fish types during the four seasons where the proportion of EPA high in winter 

(68.73%), followed by summer as it was 50.59%, while the second type of omega-3 DHA was the rate of increase 

convergent during the four seasons, which saw summer the highest rate (49.27%) and the lowest rate was in autumn 

(40.15%). 
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